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Praha vyhrála spor  
o tunel Blanka

Metropole nemusí firmě 
ČKD Praha DIZ zaplatit 
zhruba 1,7 miliardy korun, 
které společnost požado-
vala za práce na tunelu 
Blanka. Arbitrážní soud 
rozhodl, že ČKD má nao-
pak městu uhradit zhruba 
17 milionů na náklady 
řízení. str. 3

K rekordním vývozu 
zbraní nejvíc přispěl Irák
Export zbraní a vojen-
ského materiálu z Česka 
dosáhl nejvyšší úrovně 
od roku 1989 – patnácti 
miliard korun. Největším 
obchodním partnerem 
Česka byl Irák, kam mířil 
materiál za 1,64 miliardy 
korun. str. 7

Pfizer ovládne trh  
léků na rakovinu
Největší americká farma-
ceutická společnost Pfizer 
koupí zhruba za 14 miliard 
dolarů výrobce léků na ra-
kovinu Medivation. Stane 
se tak největším produ-
centem onkologických 
preparátů na světě. str. 8

Krátce
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Přežije rudý 
hejtman?
Ústecko čeká v krajských 
volbách souboj 
komunisty s bývalým 
boxerem.

téma
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alEXanDRa UDŽEnija:

ve stávající mezinárodní 
bezpečnostní situaci chce 
marxista Dienstbier nechat 
volit cizince s přechodným 
pobytem?

twitter.com/e15news

televize, hry, 
sázky... a Rio

V Česku lidé prosázeli na 
výsledky letních olympijských 
her v Riu téměř dvakrát 
tolik co před čtyřmi lety na 
hry v Londýně. Jen u dvou 
největších sázkových 
kanceláří Tipsportu 
a Fortuny to bylo osm set 
milionů korun. Fotbalové 
a hokejové šampionáty to ale 
nepřekonalo. Spokojena může být 
i televize. Olympijská klání sledovalo 
v České televizi navzdory nevýhodnému časovému 
posunu v průměru 229 tisíc diváků, téměř tolik jako 
při minulé olympiádě. Raketový nárůst počtu účastníků 
si pak připsaly čtyři olympijské parky v Česku. Na ně přišel 
fandit a sportovat během 17 dnů her milion lidí.  Byznys / str. 6

souboj  
ve žluté
k pražskému letišti chce 
jezdit šest taxislužeb. vítěz 
získá na pět let exkluzivní 
místa u terminálů.

události

str. 2
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Na Zéland! Na Katar!
Země zaslíbená. Tisíce Britů po referendu, kte-
ré dalo po desítkách let členství zelenou vystou-
pení z EU, prý uvažují o vystěhování na Nový 
Zéland. Vyplývá to z počtu nových registrací 
na tamním vládním imigračním webu. Pro 
Novozélanďany je to ale dobrá zpráva. Vždyť 
když byl Nový Zéland založen, většinu prvních 
osadníků tvořili trestanci, a ne střední třída ne-
souhlasící s lídrem brexitu Borisem Johnsonem. 
Kam se vrtnou po případném rozpadu EU oby-
vatelé Česka nesouhlasící se snahou prezidenta 
Zemana, exprezidenta Klause a dalších vrátit 
Česko pod vliv ruského „superstátu“, v němž 
vládne korupce, pronásledování Putinových 
oponentů, nižší životní úroveň, ale zato vyšší 
míra alkoholismu než v Česku, není známo. 
Rakousko-Uhersko už totiž neexistuje.

Klima, nebo klimatizace? O pořadatelích 
olympiád bude podle vědců z kalifornské uni-
verzity v Berkeley za sedmdesát let rozhodovat 
klima. Drtivá většina měst na severní polokouli 
si tak prý neškrtne, což je lidem, kteří sledovali 
hry v Londýně, celkem líto. Na první pohled je to 
dobrá zpráva. Mohlo by to alespoň eliminovat 
situace, kdy tradičně letní fotbalové mistrovství 
světa přiřknuté v roce 2022 Kataru se bude mu-
set kvůli nesnesitelnému vedru odehrát v zimě. 
Ale možná došlo jen ke zkreslení překladu 
a mělo zaznít, že o pořadatelích bude rozhodo-
vat klimatizace. To by výhru Kataru vysvětlova-
lo již nyní i bez vědců.

n Vítězové tendru získají 
na pět let přístup do vy-
hrazených pruhů nejblí-
že letištním terminálům.

Štěpán Bruner

Do tendru na provozování 
taxislužby na pražském letišti 
se přihlásilo šest firem včetně 
jednoho ze stávajících provozo-
vatelů, společnosti Fix. Deníku 
E15 to řekl člen představenstva 
Letiště Praha Jiří Petržilka. 
Druhý ze současných nájemců 
prioritní plochy na letišti, AAA 
Radiotaxi, se výběrového řízení 
neúčastní. Firma měla k tendru 
řadu výhrad, podle Petržilky 
však neopodstaněných.

Kromě Fixu se do tendru 
hlásí Taxi Praha, Tick Tack, 
Halotaxi, Sedop a Modrý anděl, 
který nedávno oznámil spoje-
ní s konkurenční Speedcars. 
V prvním kole letiště vyhodnotí, 
zda taxislužby plní kvalifikační 
předpoklady, ve druhém kole, 
jež proběhne formou elektro-
nické aukce, letiště vybere dvě 
nejvyšší nabídky.

Vítězové získají od začátku 
příštího roku na pět let přístup 
do vyhrazených pruhů nejblíže 
letištním terminálům. Kolik 
jsou ochotní za toto privilegium 

zaplatit, nechtěl Petržilka sdělit 
s tím, že závazné jsou až částky 
ve druhém kole tendru. „Máme 
zkušenost, že nabídky v elek-
tronické aukci jsou výrazně 
odlišné,“ vysvětlil.

V podmínkách výběrového 
řízení klade Letiště Praha důraz 
na kvalitu služeb, požaduje 
mimo jiné jazykově vybavené 
řidiče, vozy staré maximálně tři 
roky a přistavení vozu před ter-
minál pět minut po objednání. 
Dosud se totiž stává, že zvláště 
v pozdních večerních hodinách 
a v noci taxíky na letišti chybějí. 
„Dostupnost je přitom pro 
cestujícího jedním z nejdůleži-
tějších kritérií,“ uvedla mluvčí 
letiště Marika Janoušková.

Pokud se čekání na taxi 
protáhne, může letiště pod-
le nových podmínek udělit 
jeho provozovateli pokutu až 
šesti měsíčních nájmů.Letiště 
původně zvažovalo, že bude 

po účastnících tendru požado-
vat minimální počet vozů na 
zajištění služby, nakonec ale od 
tohoto požadavku po diskuzi 
s potenciálními zájemci upus-
tilo a nahradilo jej stanovením 
časového limitu. „Panuje shoda 
na tom, že letiště má požadovat 
parametr, který pozná zákaz-
ník,“ uvedl Petržilka.

Na podmínky tendru si součas-
ní provozovatelé taxislužby na 
letišti stěžovali u předsedy před-
stavenstva Českého Aeroholdin-
gu, pod nějž letiště spadá. Vadí 
jim hlavně „hrozba vysokých 
pokut za pozdní příjezdy řidičů“.

To ale Petržilka odmítá, 
pokuty jsou podle něj reakcí 
na potíže s řidiči stávajících 
provozovatelů. „V minulosti 
jsme zde bohužel měli několik 
incidentů, a proto jsme navrhli 
změny současných smluv, aby se 
chování k zákazníkům výrazně 
zlepšilo,“ řekl.

K pražskému letišti chce 
jezdit šest taxislužeb

Zápisník  
Dušana Kütnera

Protagonisté dne

Robert wolf

šéf ČKD Praha DIZ

Antonín pečenKA 

bývalý nucený sPrávce vZP

ian ReAd 

Generální řeDItel PfIZeru

Soud rozhodl, že peníze dodatečně 
požadované za práce na tunelu 
Blanka firma od hlavního města 
nedostane. 

str. 3

Jeho trestní stíhání muselo být 
zastaveno, protože je promlčené. 
Nic na tom nemění ani stížnost 
státního zástupce.

str. 3

Jeho společnost kupuje firmu 
Medivation, která se zabývá léčbou 
rakoviny. Tomu odpovídá i cena, jež 
dosahuje 14 miliard dolarů.

str. 9

Letiště Václava Havla jedná s pražským dopravním podnikem o barevném 
odlišení takzvaných aerobusů, tedy linek jezdících od stanic metra na letiště. 
Zvláštní design by měl cestujícím spolu s vylepšeným značením ve stanicích 
metra a na letišti usnadnit orientaci. Změna barev se má v první řadě týkat 
linky 119, na níž by se také časem mohly objevit nové autobusy. 

letištní autobusy 
mají mít jednotnou barvu

oblíbená Ruzyně. Mezi šesticí zájemců o provozování taxislužby před ruzyňským letištěm je také jeden 
ze dvou dosavadních nájemců. 
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Metropole nemusí firmě ČKD 
Praha DIZ zaplatit zhruba 
1,7 miliardy korun, které 
společnost požadovala za 
práce na tunelu Blanka. 
Rozhodl o tom 
arbitrážní soud. 
ČKD tvrdí, že 
jí vzrostly 
náklady kvůli 
průtahům 
týkajících se 
dokončení 
Blanky. Firma 
nyní musí 
naopak Praze 
zaplatit zhruba 
17 milionů jako náhra-
du nákladů řízení. Proti roz-
hodnutí rozhodčího soudu se 
nelze odvolat.

„Jsem rád, že bylo rozhod-
nuto, že tuto částku nemusí-
me platit a byla zamítnuta. To 
ale neznamená, že nebudeme 
nadále řešit další požadav-

ky dodavatelů v souvislosti 
s Blankou,“ řekl náměstek 
primátorky Petr Dolínek 
(ČSSD). Neuvedl, o jaké další 

požadavky jde.
ČKD Praha DIZ 
byla dodavatelem 

technologické 
části tunelu 
Blanka. Od 
smlouvy od-
stoupila kvůli 
nezaplaceným 

pohledávkám. 
Letos v lednu 

podala žalobu, 
v níž si nárokovala 

779 milionů korun. Tuto 
částku firma postupně navýši-
la na 1,676 miliardy korun.

Blanka vyšla na 43 miliard 
korun, tedy zhruba o deset 
miliard více, než bylo pů-
vodně plánováno. Tunel byl 
zprovozněn v září, projede jím 
denně asi 75 tisíc aut. /čtk/

praha vyhrála svůj 
spor o tunel blanka

www.e15.cz | 3 |

DOMOV ČENKOV, registrovaný
poskytovatel sociálních služeb - domov
se zvláštním režimem, poskytuje celoroční 
pobytové služby osobám ve věku 57 let
a výše, se sníženou soběstačností 
způsobenou duševním onemocněním, 
zejména stařeckou demencí, Alzheimerovou 
chorobou či jinými typy demence. Lidem, 
kteří se kvůli své nemoci ocitli v obtížné 
životní situaci, jsou závislí na pomoci jiné
fyzické osoby a potřebují poskytnutí 
kvalitních a odborných sociálních
služeb.

Bližší informace
Vám poskytneme na

tel.: +420 608 400 232
e-mail: info@domovcenkov.cz

www.domovcenkov.cz

Ústav sociální péče Brdy, z.ú.
provozovna Domov Čenkov

Čenkov 169
262 23 Jince

Inzerce Cenkov E15 225x148.indd   1 16.08.16   15:07

257110/11� inzerce

Dopravní nehody stály 
minulý týden 22 životů
Uplynulý týden byl na 
českých silnicích letos 
nejtragičtější, od pondělí 
do neděle při dopravních 
nehodách zahynulo 22 lidí. 
Pondělních osm obětí bylo 
tento rok zatím nejvíce 
v jednom dni. Bilance nehod 
ve druhém prázdninovém 
měsíci je ale zatím pozitiv- 
nější než loni – od začátku 

srpna do nedělní půlnoci 
zemřelo na silnicích 46 lidí, 
tedy o tři méně. 

Šlachta nastoupil na celní 
úřad v Pardubicích 
Bývalý šéf ÚOOZ Robert 
Šlachta včera nastoupil 
jako vrchní rada Celního 
úřadu pro Pardubický kraj. 
V této funkci se však sotva 
ohřeje, od 1. září se má stát 
pověřeným náměstkem 

generálního ředitele Celní 
správy pro oblast pátrání. 
Podle celníků v této funkci 
setrvá do doby vyhlášení 
výběrového řízení právě na 
toto místo. /čtk/

Krátce

Trestní stíhání někdejšího 
nuceného správce Všeobec- 
né zdravotní pojišťovny 
(VZP) Antonína Pečenky 
je promlčené. Včera se tak 
usnesl Obvodní soud pro 
Prahu 3 a Pečenkovo stíhání 
zastavil. Státní zástupce 
Pavel Prygl proti usnesení 
soudu podal stížnost, která 
však nemá odkladný účinek.

Podle obžaloby Pečenka 
zneužil svou pravomoc při 
podpisu smlouvy s firmou 
Proton Therapy Centre Czech 
z roku 2006. Dokument 
předpokládal uzavření další 
smlouvy, která by tehdy ještě 
neexistujícímu protonovému 
centru po dobu 15 let garan-
tovala hrazení léčebných 
výkonů pro 1650 pacientů 

ročně. „Soud dospěl k závěru, 
že obžalovaný v úmyslu po-
moci realizovat stavbu centra 
učinil některé netranspa-
rentní kroky, řekl předseda 
senátu. Trestnost činu však 
zanikla uplynutím promlčecí 
doby v roce 2011, obvinění 
bylo Pečenkovi sděleno až 
o dva roky později. /čtk/
 názoRy str. 12

nucený správce Vzp unikl trestu

ČKD 
nyní musí hlavnímu 

městu zaplatit zhruba  

17
milionů korun jako 
náhradu nákladů 

řízení.
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Před minulým kláním o pos-
ty v krajích se o Ústecku 
říkalo, že mu vládnou velry-
báři lanařící stranické duše 
společně s kmotry. Třináct 
let trvající vládu ODS a ČSSD 
poté ukončilo překvapivé ví-
tězství komunistů v čele s Ol-
dřichem Bubeníčkem, který 
do té doby přešlapoval na 
nižších příčkách regionální 
politiky. Jeho partaj získala 
dvacet křesel v pětapadesáti-
členném zastupitelstvu.

První kolo vyhrál Foldyna
Oproti občanským demokra-
tům však v roce 2012 neza-
znamenala očekávaný pro-
padák jednička kandidátky 
socialistů Jana Vaňhová, jejíž 

strana obsadila s třinácti 
zastupiteli druhé místo a po-
sléze se dohodla s Bubeníč-
kem na koalici. Vaňhová má 
pověst arogantní političky se 
sklony poučovat okolí.

Zatímco Bubeníček je 
lídrem kampaně i tento-
krát, ČSSD nasadila po 
osmi letech opět bývalého 
vicemistra juniorů v boxu, 
současného poslance a na 
Ústecku oblíbeného Jarosla-
va Foldynu. Přestože v roce 
2008 získal třikrát vyšší po-
čet preferenčních hlasů než 
Vaňhová, hejtmankou se po 
zákulisních jednáních stala 
ona, což těžce nesl. I proto 
vyhrožoval na jednom ze 
sjezdů sociální demokracie 

příteli Vaňhové, severočes-
kému bossovi Romanu Hous-
kovi, pěstním soubojem.

„Rozhodnutí postavit 
Jaroslava Foldynu do čela 
kandidátky je satisfakcí 
za to, jak s ním bylo kdysi 
nekorektně naloženo,“ uvedl 
předseda krajské buňky 
ČSSD Miroslav Andrt.

Hnutí ANO postavilo proti 
Bubeníčkovi s Foldynou lito-
měřického zastupitele Petra 
Urbánka, ODS kadaňského 
starostu Jiřího Kulhánka 
a STAN starostu Malých 
Žernosek Petra Lišku.

 
konec Problémů s dotacemi?
Za největší úspěch považuje 
Bubeníček odblokování Regi-

onálního operačního progra-
mu Severozápad a zavedení 
podle něho transparentního 
systému zadávání zakázek. 
Právě Ústecko a Karlovarsko 
měly před čtyřmi roky hned 
po Středočeském kraji nej-
větší problémy s evropskými 
dotacemi, jejichž přísun 
Brusel kvůli podezřelým 
machinacím zablokoval. Na 
ústeckém krajském úřadu 
před minulými volbami 
zasahovala policie, obvinila 
několik lidí. Dosud padl je-
den pravomocný rozsudek.

Sankce dosáhla dvě a půl 
miliardy korun, Bubení-
ček ji uhradil jen částečně. 
Opoziční ODS mu vytýká, že 
po uvolnění fondů nedokázal 

| 4 | téma KrajsKé volby

Ústecko čeká souboj 
komunisty s bývalým boxerem
n Šance hnutí aNO zabodovat v kraji s tradičně vysokou nezaměstnaností 
a dalšími vážnými sociálními problémy jsou minimální. Komunistický hejtman 
Oldřich Bubeníček se střetne hlavně s bývalým boxerem, socialistickým 
matadorem Jaroslavem Foldynou. Tématy voleb jsou těžba uhlí a výroba 
elektřiny, snaha přilákat investory a stejně jako před čtyřmi lety dostavba 
klíčových komunikací. Nově k nim přibyla migrace.

všech zbylých 19 miliard 
dočerpat.

Kromě lepšího hospodaře-
ní poukazuje vedení kraje na 
stabilizaci Krajské zdravotní, 
pod niž spadá pět nemocnic, 
které tvoří páteřní síť pro 
obyvatele Ústecka. Akciová 
společnost, jejímž jediným 
vlastníkem je Ústecký kraj, 
už není ve ztrátě a v po-
sledních letech investovala 
hlavně do nových přístrojů 
1,5 miliardy. V Ústí nad 
Labem navíc zůstalo a bylo 
modernizováno onkologické 
centrum s pobočkou v Cho-
mutově.

 
stále nedokončené komunikace
Bubeníčkovi se však ani po 
řadě jednání postupně se 
čtyřmi ministry dopravy 
nepodařilo přimět stát, aby 
dokončil poslední šestnácti-
kilometrový úsek dálnice D8. 
Problémem zůstává i chybě-
jící R7 na Lubenecku.

Dalším společným té-
matem všech kandidátů je 
snížení nezaměstnanosti. 
I když už nedosahuje 11 nebo 
12 procent, je stále nejvyšší 
v zemi. Strany chtějí zvýšit 
těžbu uhlí a výrobu elektřiny 
či dílů pro automobilový 
průmysl. Kraj se chlubí 
průmyslovou zónou Triangl, 
největší v kraji. Naopak kra-
chuje podnikatelský projekt 
vědecko-technologického 
parku Nupharo, který měl 
představovat vyšší úroveň 
průmyslové zóny. Třísetmi-
lionová dotace může skončit 
v nenávratnu.

Více než v některých 
jiných regionech se na Ústec-
ku skloňuje slovo migrace. 
Přestože tam policie od 
začátku roku do konce čer-
vence zadržela 46 migrantů, 
což je o 75 procent méně než 
ve stejném období loni, téma 
akcentuje mnoho politických  
subjektů. Z těch známějších 
jsou to Úsvit nebo Dělnická 
strana sociální spravedl-
nosti.

NedOkONčeNá. Ústecký hejtman ani v posledním funkčním období nepřesvědčil stát, aby dokončil poslední, šestnáctikilometrový 
úsek dálnice D8. Stavbu navíc zkomplikoval sesuv půdy.

Pavel  
Otto

stranu připravil
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Anketa

1.   co Ústecko v příštím volebním období 
 nejnaléhavěji potřebuje?

2.  co by měl kraj udělat nebo zlepšit při 
podpoře podnikatelů a zaměstnanosti?

3.  v čem vidíte největší úspěch a neúspěch 
současného vedení kraje?

Jiří aster,  
soukromý podnikatel 
a předseda děčínské 
Hospodářské komory 

1. Musí se hlavně změnit 
myšlení vedení kraje. 

Říkají, že jsme nešťastný region, ale 
nedělají nic pro to, aby se to změnilo, 
nedokážou prosadit záměry u centrální 
vlády. Ústecko je jedním z nejpostiženějších 
regionů z hlediska zaměstnanosti, nepřizpůsobivého obyvatelstva, 
máme největší migraci – obyvatelé sem přicházejí, ale jsou to často 
ti problémoví, kteří nezaručují přínos pro kraj, naopak ti schopní 
z regionu odcházejí. Podle některých analýz má na Ústecku ubýt do 
několika let dalších 12 procent obyvatel.

2. Je to hodně spojené s celostátní situací. Ale zásadní je, že chy-
bějí lidi, nejsou vhodní zaměstnanci pro místní fabriky, i když 

máme jednu z nejvyšších nezaměstnaností. Jsou to ale nezaměstna-
telní lidé. Musíme se asi smířit s tím, že budeme těmto lidem dávat 
peníze, je otázka, v jaké výši, protože stát to stojí spoustu peněz, aby 
je to vůbec k práci motivovalo. Na druhou stranu jeden z největších 
zaměstnavatelů tu nabízí mzdu 35 tisíc a to přece není málo. Kromě 
toho jsme jediným krajem se dvěma hlavními městy, což není jed-
noduché, úřady jsou rozdělené a občas chybí integrace. Důležité je 
také změnit systém vzdělávání, protože školství je v současné době 
degradováno.

3. Pochválil bych je za alespoň částečné probuzení při snaze 
něco zlepšit, i když je nastartovala a postrčila až snaha Morav-

skoslezského kraje, kterému se to povedlo. Ten hlas ale není stále 
příliš silný, snad v tomto volby pomohou a lidé v čele kraje budou 
razantnější v jednání a dokážou to vyjednat v Praze.

karel krejza,  
šéf klubu  
krajských zastupitelů ODS

1. Legislativní iniciativu, 
která by odstranila kšeftování 

s příspěvkem na bydlení a stě-
hování nepřizpůsobivých občanů 
do našeho regionu. Rozhodně ale 
odmítám šílený zákon o sociálním 
bydlení ministryně Marksové, který na 
obce přehazuje další povinnosti. Zpřísnil bych 
sociální systém, a tím podpořil aktivní podnikatele i zaměstnance. 
Kromě toho potřebuje náš průmyslem a těžbou postižený kraj roky 
slibované státní investice do infrastruktury.

2. Největší brzdu vidím v regulacích na každém kroku. Ten 
kdo něco dělá a vymýšlí, je šikanován. K čemu jsou povinná 

školení jako referentské zkoušky pro služební vozidla nebo neustálé 
kontroly, kdy mi úředník řekne, že mám všechno v pořádku až na 
košťata, která musím dát do samostatné místnosti? Komplikací 
je i přehnaný vliv takzvaných ochránců životního prostředí, často 
obyčejných vyděračů. A samozřejmě nelze nezmínit kontrolní hlášení 
k DPH a chystanou elektronickou evidenci tržeb.

3. Nedělá nic, takže nic nezkazí. I když to vlastně není úplně 
pravda. Kraj sám na sebe poslal udání do Bruselu a ten 

pozastavil čerpání dotací. Po zaplacení pokuty 600 milionů korun 
a uvolnění evropských fondů však vedení regionu nedokázalo peníze 
dočerpat.

Bývalý zpravodaj Haló 
novin opět vede komunisty
První rudý hejtman polisto-
padového Česka. Tak refero-
vala média v listopadu 2012 
o podpisu koaliční smlouvy 
mezi KSČM a ČSSD na Ústec-
ku. A lídr komunistů Oldřich 
Bubeníček si v čele jednoho 
z nejdůležitějších regionů 
nevede – alespoň podle 
průzkumů – špatně. Naopak 
– patří mezi nejoblíbenější 
hejtmany. V letošních vol-
bách opět vede kandidátku 
KSČM v Ústeckém kraji.

Političtí soupeři ovšem 
Bubeníčkovi vytýkají opor-
tunismus. Vedle toho, že 
vyzdvihuje výhody členství 
v Evropské unii, byť v refe-
rendu hlasoval proti vstupu 
Česka do společenství, 
dokáže prý živě diskuto-
vat se zástupci kubánské 
ambasády o těžkostech země 
blokované USA.

Ani lidé s protikomunis-
tickými postoji ale nemohou 
sportovně vyhlížejícímu 
padesátníkovi upřít poli-

Ústecký 
kraj

Počet obyvatel

822 350
Nezaměstnanost

8,34 procenta

Hospodaření v roce 2015 (v milionech korun)
Příjmy

13 505
Hospodářský výsledek 

20

Výdaje

13 484
Zadlužení 

1723
Pramen ČsÚ, Czech Credit bureau

Bubeníček patří 
mezi nejoblíbenější 
hejtmany.

tické zkušenosti. „Na šéfa 
krajských komunistů bych 
ho netipoval, působil na mě 
dojmem schopného soci-
álního demokrata,“ popsal 
první setkání s Bubeníčkem 
politolog Petr Bláha.

V roce 2012 se o nenápad-
ném Bubeníčkovi mnoho 
nevědělo. V předchozím vo-
lebním období byl krajským 
zastupitelem a od roku 1993 
radním Bíliny. Kromě funkcí 

zvládal práci zpravodaje 
Haló novin. Regionální novi-
náři o něm psali, když se měl 
s krajskou delegací zúčastnit 
olympiády v Londýně. Bube-
níček jako první z politiků 
řekl, že nikam nepojede.

Ke komunistům vstoupil 
v roce 1974. Jako absolvent 
gymnázia v Ústí nad Orlicí 
chtěl pokračovat na Peda-
gogické fakultě v Hradci 
Králové. V devatenácti se však 
zamiloval a odešel za svou vy-
volenou do firmy Sklotas. Po-
stupně se stal profesionálním 
funkcionářem na okresním 
výboru KSČ v Teplicích.

V roce 1990 uspěl v komu-
nálních volbách do zastu-
pitelstva Bíliny a tehdejší 
výsledek ještě několikrát 
zopakoval. Od loňska je sta-
rostou města. „Všímá si toho, 
co lidem chybí, a komunis-
tickou ideologii nikomu 
necpe,“ řekl jeho předchůdce 
Josef Horáček (Nezávislí pro 
Bílinu).

málO lidí 
Na práci. Na 
Ústecku je sice 
jedna z nejvyš-
ších nezaměst-
naností v zemi, 
přesto někteří 
podnikatelé shá-
nějí zaměstnan-
ce jen obtížně. 
Veřejné práce 
řeší problém jen 
zčásti.



n Hry v Riu de Janei-
ro sledovalo  v ČT 
průměrně 229 ti- 
síc diváků. Největší 
zájem byl o zlaté fi-
nále Lukáše Krpálka.

Pětihodinové zpoždění, 
s nímž začínaly přenosy 
soutěží z Brazílie, diváky 
neodradilo. 
V České televizi 
tak hry sledo-
valo  průměrně 
229 tisíc diváků, 
z toho tři čtvrti-
ny na ČT sport, 
Je to jen o tři 
tisíce méně než 
před čtyřmi lety 
v Londýně.

„Z hlediska 
sledovanosti 
přenosy ko-
respondovaly 
s hodnotami získaných 
medailí,“ uvedla mluvčí ČT 
Alžběta Plívová. Do nej-
sledovanější pětice sportů 
se tak dostala horská kola 
(průměrně 567 tisíc divá-
ků), judo (456 tisíc diváků), 
vodní slalom (452 tisíc), ves-
lování a cyklistika. Není tak 

mezi nimi atletika, která ve 
střední Evropě připadala až 
na pozdní noční časy.

Nejsledovanějším závo-
dem se stalo zlaté finále 
judisty Lukáše Krpálka, 
jediné zlato, na které v Riu 
dosáhl některý z českých 
reprezentantů. Na ČT sport 
je vidělo přes milion divá-
ků, tedy více než  37 procent 
lidí u obrazovek. Před 

čtyřmi lety byl 
největší zájem 
o vítězství Bar-
bory Špotákové 
v oštěpu, které 
si nenechalo 
ujít 1,55 milionu 
diváků.

Časový posun 
se ale projevil 
na zájmu o slav-
nostní zahájení, 
které v Česku 
začínalo hodinu 
po půlnoci. 

Ceremoniál z Ria tak vidělo 
180 tisíc diváků, zatímco 
v Londýně to bylo 861 tisíc.
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Přes časový 
posun lákalo 
Rio jako Londýn

n U dvou největších 
tuzemských sáz-
kových kanceláří, 
Tipsportu a Fortuny, 
lidé na hry v Riu pro-
sázeli osm set milio-
nů korun. Fotbalové 
a hokejové šampioná-
ty ale nepřekonali.

Stoupající zájem obecně 
o kurzové sázení a oblíbe-
nost sázení přes internet 
včetně live sázek jsou 
jedním z důvodů, proč si 
olympiáda v Riu de Janeiro 

připsala další rekord. Jen 
u dvou největších tuzem-
ských sázkových kan-
celáří lidé utratili 
osm set milionů 
korun, téměř 
dvojnáso-
bek oproti 
předchozím 
letním hrám 
v Londýně. 
Nárůst hlásí 
i menší sázko-
vé kanceláře.

Tipsport přijal 
sázky za 446 milionů 
korun. To je nejen o 150 
milionů korun více než 
v případě Londýna, ale 

i o sto milionů více než před 
dvěma lety při zimních 

hrách v Soči,  které 
dosud zejména díky 

hokeji či biatlonu 
držely rekord. 

„Olympiá-da 
v Riu byla tro-
chu nezná-
mou, zájem 
sázkařů tak 

až překvapil,“ 
uvedl hlavní 

bookmaker 
Tipsportu Ladislav 

Pavlis.
U tuzemské dvojky 

Fortuny lidé celkem vsadili 
350 milionů, což je o čtyři-

cet milionů více než v Soči 
a téměř trojnásobek částky 
z Londýna.

„Vedle klasických sázkař-
ských sportů sázkaři pro-
jevili zájem také o okrajové 
disciplíny – zejména o ty, ve 
kterých jsme měli medailo-
vé naděje, například vodní 
sporty nebo judo,“ připo-
mněl mluvčí Fortuny Petr 
Šrain.

Nárůst o dvě pětiny 
zaznamenala také sázková 
kancelář Chance. Její tržby 
v případě Ria dosáhly 85 mi-
lionů, zatímco u Londýna to 
bylo 60 milionů a u Soči  
75 milionů korun.

Největší zájem ze sportů 
jevili sázkaři o tenis, v němž 
Česko získalo tři bronzové 
medaile, fotbal – tažený 
hvězdným výběrem a poslé-
ze i vítězem turnaje Brazílií 
– a basketbal s již tradiční 
účastí neomylných a rovněž 
zlatých amerických profe-
sionálů.

I přes rekordní zájem 
olympiádu zastiňují fotbal 
a hokej. Na letošní mis-
trovství Evropy ve Francii 
lidé u Tipsportu a Fortuny 
prosázeli téměř 1,7 miliardy 
korun. U světového šampio-
nátu v hokeji to bylo přes 
900 milionů.  Více E15.cz

O sázky na hry byl obrovský zájem

Nejvíce diváků 
zaujaly přenosy 
horských kol, 
juda a vodního 
slalomu, tedy 
sportů, kde 
Česko získalo 
medaili.

Lidé u Tipsportu  
a Fortuny vsadili na hry 

v Riu téměř

dvakrát
tolik, co na hry  

v Londýně.

miLiOn  
náVštěVníků. 
Čtyři olympijské 
parky – v Par-
dubicích, Plzni, 
Ostravě a na 
Lipně – navštívil 
za sedmnáct dnů 
letních her v Riu 
de Janeiro milion 
lidí. To je zhruba 
2,5krát více než 
při premiéře pro-
jektu přede dvěma 
lety při zimní 
olympiádě v Soči. 
Park tehdy vyrostl 
v Praze na Letné. 
Nejvíce lidí, a to 
400 tisíc, zamířilo 
do Pardubic, jen 
o padesát tisíc lidí 
méně přilákalo 
Lipno. Čekala 
na ně možnost 
vyzkoušet si 
některý z pade-
sáti olympijských 
i neolympijských 
sportů či setkání 
s desítkami čes-
kých medailistů 
z předchozích her.
 názORy str. 12
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Kütner

Stranu připravil

http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/cesi-pri-olympiade-prosazeli-rekordni-sumu-na-fotbal-ci-hokej-to-ale-nema-1316006
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n Export zbraní a vo-
jenského materiá- 
lu z Česka dosáhl od 
roku 1999 nejvyšší his-
torické úrovně – pat-
nácti miliard korun. 

Zbrojovky z Česka loni vy- 
vezly do EU vojenský materi-
ál za 4,3 miliardy korun, tedy 
28 procent celkového vývozu 
tohoto zboží. Největším 
partnerem Česka se stal Irák, 
který koupil zbraně za  
1,64 miliardy korun, na dru- 
hém místě byly USA s 1,1 mi-
liardy korun. Vyplývá to ze 
zprávy ministerstva průmys-
lu a obchodu, kterou zítra 
projedná vláda. Předloni při-
tom české zbrojovky vyvezly 
zboží za 11,8 miliardy korun. 

Celkem bylo loni uděleno 
1144 licencí k vývozu vojen-
ského materiálu v hodnotě 
24 miliard korun. 

Hodnota exportu střel-
ných zbraní dosáhla 3,3 mi- 
liardy korun. Tuzemské 
zbrojařské firmy vyvezly 

k rekordnímu vývozu 
českých zbraní  
nejvíce přispěl irák 

ExPORt. Firma Excalibur Group zbrojaře Jaroslava Strnada dodala loni nigerijské armádě tanky 
a další výzbroj pro boj s radikálními islamisty z hnutí Boko Haram. Zboží z ostravského letiště odvezl 
Antonov An-225 Mrija, největší letadlo na světě.
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Celkem tisíc tun sušeného 
mléka v hodnotě 79 milionů 
korun koupí Správa hmot-
ných rezerv od Mlékárny 
Hlinsko z kon-
cernu Agro-
fert ministra 
financí Andreje 
Babiše (ANO) 
a opočenské 
mlékárny Bohe-
milk ze skupiny 
Interlacto. Obě 
společnosti 
uspěly ve dvou 
ze sedmi částí 
tendru, kterým 
stát poptával 
3500 tun suše-
ného mléka.

Do výběrového řízení 
se nejdřív loni přihlásila 
jen Olma Olomouc, která 
dodala 500 tun. Od té doby 
správa poptávaný objem 
přehodnotila, teď počítá 
se třemi tisíci tun. Tento 
objem by se mohl ještě 

navýšit, pokud by část z něj 
měla jít na humanitární po-
moc. Podle předsedy SSHR 
Pavla Švagra chce správa 

v soutěži získat 
ještě dalších 
1500 tun suše-
ného mléka.

Stát poptává 
kromě sušeného 
také zahuštěné 
mléko. V čer-
venci se však 
do tendrů na 
dodání 500 tun, 
které měly stát 
téměř 47 milio-
nů korun, nikdo 
nepřihlásil. 
Podobně nebyl 

ani zájem o dodání salámů. 
Obě zakázky vypíše správa 
znovu.

Správa rovněž poptává 
patnáct tisíc metrů krych-
lových leteckého petroleje 
pro armádu za 112 milionů 
korun. /čtk/

sušené mléko dodá 
státu mlékárna 
Hlinsko a bohemilk

Spory Českých drah 
s RegioJetem pokračují
České dráhy žalují Drážní 
úřad v souvislosti s tím, že 
společnost RegioJet hodlá 
provozovat dva páry vlaků 
mezi Prahou a Bratislavou 
přes Brno. Provoz dvojice 
vlaků si soukromý dopravce 
patřící podnikateli Radi-
mu Jančurovi objednal od 
konce roku v týž čas, ve 
kterém České dráhy dosud 
provozovaly spoje Pra-
ha–Brno. ČD proto podle 
severu iDnes.cz vadí, že se 
Drážní úřad odmítl situací 
na trase zabývat.

Školní batohy šly 
mimořádně na odbyt 
Rekordních 82 milionů ko-
run loni utržila šternberská 
firma Topgal, která patří 
k největším dodavatelům 
školních batohů a tašek 
v Česku. Tržby loni mezi-
ročně vzrostly o pětinu díky 
internetovému i klasic-
kému prodeji v tuzemsku 
a zahraničí.

Pivovaru Uherský Brod 
se propadl zisk
O 7,4 milionu korun me-
ziročně méně utržil loni 
Pivovar Uherský Brod. 
S tržbami 44,4 milionu 
korun vykázal zisk 713 tisíc 
korun. V roce 2014 přitom 
společnost ze skupiny Pivo-
vary Lobkowicz zazname-
nala zisk přes 3,7 milionu 
korun.

Pražský dopravce spustil 
aplikaci s jízdními řády 
Aplikaci s informacemi 
o městské hromadné do-
pravě včetně jízdních řádů 
spustil Dopravní podnik 
Praha. Zdarma dostupný 
software umožňuje najít 
nejbližší zastávky v okolí 
či koupit jízdenku pro-
střednictvím SMS. DPP 
také zamýšlí zavést Wi-Fi 
v některých stanicích a jed-
ná o rozšíření mobilního 
signálu do dalších úseků 
metra – volat lze jen v loni 
otevřeném úseku trasy 
A z Dejvic do Motola. /čtk/

Krátce

Růst vývozu zbraní z Česka (v miliardách korun) 

Pramen MPO
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téměř 87 tisíc revolverů a sa-
monabíjecích pistolí za  
835 milionů korun. Drtivá 
většina mířila do USA, do Již-
ní Afriky a Kanady. Hodnota 
vývozu 71,5 tisíce dlouhých 
zbraní dosáhla 592 milionů 
korun. 

Dovoz zbraní do Česka do-
sáhl loni 1,4 miliardy korun. 
Ministerstvo průmyslu na 
něj udělilo pět stovek licencí 
představujících hodnotu  
19,4 miliardy korun. Koncem 
loňského roku mělo povolení 
k zahraničnímu obchodová-
ní s vojenským materiálem 

226 právnických osob a dvě 
fyzické osoby. Loni MPO 
zrušilo povolení jedné firmě, 
která přestala splňovat pod-
mínky pro jeho držení. 

Mezi nejčastěji vyvážené 
zboží dvojího, tedy rovněž 
vojenského užití patřily 
některé speciální strojíren-
ské výrobky. Z chemického 
průmyslu to byl především 
kyanid sodný a draselný. 
Tuzemské firmy exportovaly 
také rastrovací elektronové 
mikroskopy či ochranné 
plynové masky a filtry. /čtk/ 
 Více E15.cz

Stát poptává 
kromě sušeného 
také zahuštěné 
mléko. V červenci 
se však do 
tendrů na dodání 
500 tun nikdo 
nepřihlásil.

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/cesti-zbrojari-v-rekordnim-roce-vyvezli-nejvice-do-iraku-1315938
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n Do nejméně 15 měst 
se má rozšířit služba 
UberEATS, která se 
má specializovat na 
rozvoz jídla. 

Radek Pavlovič

Nechat se svézt a ještě si 
k tomu stejnou firmou do-

vézt jídlo v dalších městech. 
Brzy to bude možné se služ-
bou UberEATS, která plánuje 
expandovat do patnácti 
evropských metropolí. 

Praha však na seznamu 
prozatím chybí. „Soustředí-
me se na posilování produk-
tu na jiných trzích. V České 
republice zatím nemáme 
žádné konkrétní plány,“ po-
tvrdila serveru E15.cz mluvčí 

Uberu pro středoevropský 
region Ilona Grzywinská.

UberEATS aktuálně 
působí v 18 městech světa, 
většina z nich je v USA. 
Uber expanduje do evrop-
ských měst i přesto, že první 
pokus o vstup na evrop-
ský trh prostřednictvím 
Barcelony nevyšel, výsledky 
nedosáhly očekávání a Ube-
rEATS zde ke konci roku 

2015 vyklidil pozice. Poté 
to Uber ještě zkusil v Paříži 
a Londýně, kde ale naopak 
zaznamenal úspěch. 

„Růst nás povzbudil, pro-
to jsme se rozhodli investo-
vat nemalé prostředky, aby 
UberEATS mohl působit 
i v dalších evropských měs-
tech,“ uvedla společnost. 

Výčet měst, v nichž se 
bude rozvážet službou jíd-
lo, se rozšíří o Vídeň, Berlín, 
Amsterdam, Moskvu, Řím, 
Mnichov, Milán, Madrid, 
Kodaň, Brusel, Stockholm 
a o Curych, uvádí web spo-
lečnosti. UberEATS má také 
proniknout do britských 
měst Birmingham, Leeds 
a Manchester. 

UberEATS má ovšem glo-
bální ambice. Podle webu 
se služba chystá také na 
Blízký východ a do Afriky 
– v současné době obsazuje 
pracovní pozice v Kapském 
Městě, Johannesburgu nebo 
v Dubaji. UberEATS vznikla 
v srpnu 2014 jakožto Uber-
FRESH. 

Postupem času se rozší-
řila do desítky amerických 
měst, například New Yorku, 
San Franciska, Seattlu nebo 
Washingtonu. V dubnu 
2015 dostala název UberE-
ATS. 

Uber chce rozvážet jídlo, 
expanduje po evropě

Volkswagen možná zastaví výrobu v dalších továrnách

Přerušení výroby kvůli nedostatku komponentů způsobe-
nému sporem s dodavateli se dotýká celkem šesti továren 
Volkswagenu a ovlivní více než 25 tisíc zaměstnanců. Au-
tomobilka to uvedla ve včerejším sdělení. Volkswagen dnes 
obnoví jednání s dodavateli, s nimiž se dostal do sporu. 

Banky ruší pobočky ve Spojených státech

Americké banky snížily od finanční krize v roce  
2009 počet svých poboček zhruba o šest procent. Na konci 
loňského roku tak bylo v zemi otevřeno 93 283 poboček, 
což bylo nejméně za posledních deset let. /čtk/ 

Coca-Cola vyhrožuje zavřením továrny kvůli cukru

Daň z cukru se může stát důvodem, proč Coca-Cola uzavře 
v Jihoafrické republice (JAR) svůj závod. Ministerstvo finan-
cí JAR navrhlo zavedení daně z cukru minulý měsíc s tím, 
že si od ní slibuje daňové výnosy ve výši 11 miliard randů 
(813 milionů dolarů) a snížení obezity u populace. /al/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,191

Čína 1 3,593

Dánsko 1 3,631

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,610

Japonsko 100 23,760

Kanada 1 18,507

Maďarsko 100 8,714

Norsko 1 2,897

Polsko 1 6,282

Rusko 100 37,075

Švédsko 1 2,850

Švýcarsko 1 24,817

Turecko 1 8,125

USA 1 23,901

Velká Británie 1 31,337

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 22. 8. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,55 0,09

ČEZ 418,00 -1,21

Erste Bank 660,30 0,36

Fortuna 93,70 0,86

Kofola 429,90 0,00

KB 829,50 -0,42

Moneta 76,50 0,66

O2 CR 229,90 0,83

Pegas 797,00 0,13

Philip Mor. ČR 13 000,00 0,78

TMR 665,00 0,00

Unipetrol 173,30 -0,97

VIG 453,00 -0,66

Celkový objem (v tisících korun) 477 793,31

Akcie na pražské burze 22. 8. 2016 

slovensko 
neví, jak danit 
dividendy

Politici na Slovensku se 
hádají ohledně toho, jak 
zdanit dividendy. Proti od-
vádění vyplácených podílů 
na zisku sazbou zpravidla 
15 procent se totiž postavila 
vládní strana Most-Híd. 

Jednání o problematice 
kabinet minulý týden pře-
rušil, premiér Robert Fico 
tehdy pouze řekl, že daň 
z dividend schválena bude.

„Vyjadřujeme znepoko-
jení nad připravovanou 
změnou zákona o zdaňo-
vání dividend. Podle mne 
to představuje negativní 
dopad na podnikatele. 
Vyvoláme další jednání,“ 
citovala slovenská média 
předsedu strany Most-Híd 
Bélu Bugára, podle kterého 
by předloha zákona v ny-
nější podobě schválena 
nebyla. Bugár se vyslovil 
pro nižší než navrhovanou 
sazbu daně z dividend.

V současnosti na Sloven-
sku podléhají dividendy 
placení odvodu na zdra-
votní pojištění, přičemž 
je stanovena maximální 
částka tohoto odvodu. 

Základ pro výpočet 
daně z dividend, která by 
zároveň zrušila placení 
zmiňovaného odvodu z vy-
plácených podílů na zisku, 
by podle návrhu minis-
terstva financí omezen již 
nebyl. /čtk/globální ambice. Kromě Evropy chce služba UberEATS expandovat také na Blízký východ 

a do Afriky. 
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n Až 5,7 miliardy dola-
rů by mohly dosáhnout 
roční příjmy z léku 
na rakovinu prostaty, 
který vyrábí Mediva-
tion. I to podle Pfizeru 
ospravedlňuje vysokou 
částku, za kterou hodlá 
společnost koupit. 

Pfizer se stane největším 
producentem onkologic-
kých preparátů. A to v 
případě, že za jednu akcii 
společnosti Medivation, 
která se zabývá výrobou 
léků na rakovinu, zaplatí 
81,5 dolaru v hotovosti, což 
je oproti páteční závěrečné 
ceně na burze prémie přes 
21 procent.

Celková cena, za kte-
rou koupí Medivation, 
tak dosáhne 14 miliard 
dolarů (335 miliard korun).
Správní rady obou firem již 
dohodu schválily, uzavřena 
by měla být ve třetím nebo 
čtvrtém čtvrtletí tohoto 
roku.

Generální ředitel Pfize-
ru Ian Read upozornil, že 
onkologie je jednou z hlav-
ních oblastí, na které se chce 
firma dále zaměřit. Domnívá 
se totiž, že v dlouhodobém 
horizontu jí pomůže k vyšší-
mu růstu.

Společnost Mediva-
tion byla založena 
v roce  
2004, loni 
vytvořila trž-
by v částce 
necelé jedné 
miliardy 
dolarů. Letos 
na jaře 
dostala podle 
médií nabídky 
na převzetí od 
několika velkých far-
maceutických společností, 
jako jsou britská AstraZe-
neca a francouzská Sanofi, 
všechny ale odmítla, uvedla 
agentura Reuters.

Medivation vyrábí nejpro-
dávanější lék na rakovinu 
prostaty Xtandi. Analytici 
očekávají, že do roku  
2020 by roční příjmy 
z prodeje tohoto léku mohly 

dosáhnout 5,7 miliardy do-
larů, nyní se pohybují kolem 
dvou miliard dolarů. Má také 
slibné léky v poslední fázi 
testování, mimo jiné lék na 
rakovinu prsou a zhoubný 
nádor lymfatické tkáně.

Čistý zisk Pfizeru, mezi 
jehož nejznámější pro-

dukty patří přípra-
vek na podporu 

mužské potence 
Viagra, se ve 
druhém čtvrt-
letí propadl 
o 23 procent na 
dvě miliardy 

dolarů. Tržby se 
ale zvýšily  

o 11 procent na  
13,2 miliardy dolarů.

Léčba rakoviny je pro 
farmaceutický průmysl jed-
ním z největších trhů. Podle 
údajů EvaluatePharma zde 
roční příjmy dosahují zhru-
ba 80 miliard dolarů a ročně 
rostou o deset procent. Rako-
vina patří celosvětově mezi 
deset největších „zabijáků“, 
v USA je druhým nejčastěj-
ším onemocněním způsobu-
jícím smrt. /čtk/

výrobce léků na rakovinu 
vyjde na 14 miliard dolarů
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Rakovina je  
pro farmaceutický 

průmysl výnosná nemoc. 
Trh zde podle odhadů 

dosahuje zhruba  

80
miliard dolarů.  

Ročně roste  
o 10 procent. 

Inflace 
poroste
Inflace v ČR zůstává nízká. 
A to i přesto, že v červenci 
došlo ke zvýšení meziroční in-
flace z červnových 0,1 procenta 
na 0,6 procenta. Podle nás se 
ale již inflace dotkla svého dna 
a začne pozvolna růst. Jedním 
z faktorů, které budou stát za 
růstem inflace, budou ceny 
pohonných hmot (PH). Od loň-
ského srpna do letošního ledna 
totiž docházelo k postupnému 
poklesu cen PH, které se zpož-
děním reagovaly na pokles cen 
ropy. Tyto (meziměsíční) změ-
ny pak ovlivňují meziroční in-
flaci pro následujících dvanáct 
měsíců a poté z ní vypadnou. 
Jen tento statistický vliv přidá 
do meziroční inflace postupně 
necelých 0,6 procentního bodu 

a pošle ji tak zhruba na 1,2 pro-
centa. K tomu je nutné přidat 
vliv růstu cen ropy, na který 
pumpaři zareagují zvýšením 

svých cen. Druhým důvodem 
pro růst inflace budou potra-
viny. Jejich pokles během první 
poloviny letošního roku byl 
relativně nečekaný (v Německu 
i v EU došlo naopak k růstu). 
V červenci došlo v ČR k jejich 
korekci směrem nahoru, což 
byl právě důvod pro růst infla-
ce na 0,6 procenta. I v dalších 
měsících by měly ceny potra-
vin pokračovat v růstu. To 
vzhledem k jejich váze ve spo-
třebním koši může do inflace 
přidat dalších 0,5 procentního 
bodu.Celkově tak tyto dva vlivy 
spolu s kladným dopadem 
domácí poptávky skutečně 
přiblíží inflaci k cíli. Problém 
ale i nadále zůstává v euro-
zóně. Dokud se ekonomika 
Evropské měnové unie pevněji 
neoživí, může v budoucnu opět 
dojít relativně rychle k poklesu 
inflace zpět pod cíl.

Autor je analytikem v České spořitelně

Z parketu

Jiří Polanský

přiliš drahá firma. Pfizer zaplatí za společnost Medivation přibližně čtrnáctinásobek jejich 
ročních tržeb, což společnost činí velmi drahou až předraženou. 
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Významnou akvizici si nej-
spíše připíše čínská společ-
nost ChemChina, která bude 
moci převzít za zhruba  
43 miliard dolarů švýcar-
skou firmu Syngenta. Akcie 
Syngenty na burze v Cury-
chu na zprávu zareagovaly 
mohutným růstem. Před 
polednem přidávaly skoro 12 
procent, poté svůj růst zvol-
nily na přibližně 11 procent. 

Syngenta je největším 
výrobcem pesticidů na světě 
a kladný postoj americ-
kého úřadu znamená, že 
padla jedna z potenciálně 
nejvýznamnějších překážek 
v plánovaném převzetí. 

Pokud ChemChina záměr 
prosadí, půjde o největší 
převzetí zahraniční firmy, 
k jakému kdy podnik z Číny 
sáhl. Kromě povolení od 
amerického výboru pro 
zahraniční investice musí 
akvizici schválit ještě četné 
antimonopolní úřady po 
celém světě. 

Obě firmy doufají, že se 
jim podaří získat všechna 
povolení a záměr dokončit 
ještě v letošním roce. Ame-
rický výbor prověřuje, jaké 
bude mít převzetí dopady na 
národní bezpečnost. 

Po růstu zájmu čínských 
firem o akvizice v USA se 
tento výbor zabývá otázkou, 
zda kontrakt nemůže zna-
menat ohrožení kybernetic-
ké bezpečnosti. /čtk/

Číňané vystřelili 
akcie chemičky 
syngenta 

Vývoj akcií Syngenta*  
(ve švýcarských francích) 

* 16.00 Pramen Investing.com 

19. 8. 22. 8. 

380,80 423,05
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n Dosavadního šéfa 
Jeremyho Corbyna 
k souboji o funkci vy-
zval poslanec a bývalý 
stínový ministr práce 
Owen Smith.

Stovkám tisíc členů britské 
Labour Party začaly včera do 
e-mailových či domovních 
schránek docházet volební 
obálky, s jejichž pomocí 
budou na dálku volit nového 
předsedu. Právě hlasování 
na dálku pomohlo v loňském 
září Corbynovi vyšvihnout se 
do čela labouristů. 

Dosavadní šéf strany 
Jeremy Corbyn čelil tlaku 
na odstoupení od vyhlá-
šení výsleků červnového 
referenda, v němž se britští 
voliči vyslovili pro odchod 
Spojeného království z EU. 
Kritici ho obviňují z toho, 
že členství v unii v kampani 
podporoval velmi vlažně. 
Stranický poslanecký klub 
mu vyjádřil nedůvěru velkou 
většinou hlasů, zhroutila se 
mu stínová vláda. 

Do čela povstání proti 
dosavadnímu předsedovi se 
postavil jeho bývalý mluvčí 
Owen Smith, kterého násled-

Labouristé začali vybírat 
nového předsedu strany

ně podpořil i nový londýnský 
starosta Sadiq Khan. „Jere-
myho osobnostní kvality 
jsou nejhorší, jaké kdy lídr 
opozice předvedl, čímž v dů-
sledku trpí i Labouristická 
strana. Obávám se, že nadále 
nemůžeme pokračovat tímto 

způsobem,“ citovala Khana 
agentura Bloomberg. K řadě 
Corbynových odpůrců se 
nově přidala i šéfka skot-
ských labouristů Kezia 
Dugdaleová.

Zatímco poslanci ztratili 
ve svého stranického šéfa 

důvěru, u členské základny 
si Corbyn udržuje vysokou 
popularitu. Bouřlivým 
aplausem jej například vítali 
účastníci mítinku v seve-
rolondýnském Kilburnu. 
Naopak Khana i s výrokem, 
že strana s Corbynem v čele 

nemůže v příštích parla-
mentních volbách pomýš-
let na vítězství, patřičně 
vybučeli.

Corbynovy šance na 
znovuzvolení bezděky posílil 
i jeho vyzývatel Owen Smith, 
když veřejně navrhl, aby se 
mírových rozhovorů o si- 
tuaci v Sýrii a Iráku účastnili 
i zástupci IS. Vzbudil tím me-
diální rozruch a sklidil bouři 
stranické nevole. 

Hlasování o novém lídrovi 
labouristů skončí 21. září, 
výsledky chce strana ohlásit 
o tři dny později. Sázková 
kancelář William Hill Plc. 
dává dosavadnímu před-
sedovi Corbynovi zhruba 
88procentní šance na opě-
tovné zvolení.

Corbynovo setrvání na 
postu šéfa by podle někte-
rých britských analytiků 
mohlo v konečném důsledku 
vést až k rozdělení labou-
ristů do dvou samostatných 
politických stran. Někteří 
poslanci totiž nesouhlasí 
s výrazněji levicovým pro-
gramem, který v Corbynově 
pojetí údajně může nápadně 
připomínat některé rysy 
marxismu. /čtk, hý/

Stranický poslanecký 
klub vyjádřil 
Jeremymu Corbynovi 
nedůvěru velkou 
většinou hlasů, 
zhroutila se mu 
stínová vláda.

není bez šancí. Jeremy Corbyn se do vedení strany dostal teprve před rokem, když získal podporu 
levicového křídla labouristů. Jeho přízni se nadále těší, proto je podle DPA pravděpodobné, že se mu 
podaří klání se Smithem vyhrát.
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n Poslední vlna násil-
ností si vyžádala více 
než 250 obětí.

Navzdory mnohaletému 
konfliktu jsou Izraelci 
a Palestinci stále nakloněni 
mírovému urovnání sporů 
a vytvoření palestinského 
státu vedle židovského. Toto 
řešení podporuje 51 procent 
Palestinců a 59 procent 
Izraelců. Ukázal to aktuální 
průzkum mezi zhruba dva-

nácti sty dotazovanými na 
obou stranách.

Výsledky průzkumu 
veřejného mínění by mohly 
povzbudit politiky k dalším 
mírovým jednáním, která 
uvízla na mrtvém bodě. 
Poslední kolo rozhovorů se 
konalo přede dvěma lety.

Za nejnovějším výzkumem 
stojí izraelská politoložka 
Tamar Hermannová a pales-
tinský odborník na průzku-
my veřejného mínění Chalíl 
Šikakí. Jak uvedla Herman-

nová, výsledky ukazují, že 
stále je důvod k optimismu, 
jestli tedy bude u moci „to 
správné vedení“.

Izraelce a Palestince za-
sáhla v posledním roce vlna 
násilností, která si vyžádala 
více než 250 obětí. Při nej-
různějších útocích a střetech 
přišlo o život 34 Izraelců, 
dva Američané, Eritrejec 
a Súdánec. Většina palestin-
ských obětí byli lidé, kteří 
na Izraelce útočili noži nebo 
auty. /čtk/

izraelci i Palestinci 
si přejí urovnání sporů 

svatý začátek. Jedni ji nazývají Vznešenou svatyní a druzí 
Chrámovou horou. Pro Palestince i Židy je však toto místo v Jeru-
zalémě stejně svaté a z toho vyznavači smíru vycházejí.

Fo
to

 re
ut

er
s



www.e15.cz | 11 |

n Vůdci ruské opozice 
zatím nepomohl ani 
rozsudek Evropské-
ho soudu pro lidská 
práva.

Ruský opoziční předák 
Alexej Navalnyj požádal 
nejvyšší soud, aby přezkou-
mal jeho případ a zrušil 
podmíněný trest, který mu 
brání kandidovat na ruského 
prezidenta ve volbách v roce 
2018. Argumentuje při tom 
rozhodnutím Evropského 
soudu pro lidská práva, 
podle kterého nebylo Naval-
ného odsouzení v pořádku 
a případ by měl být znovu 
posouzen, tentokrát bez 
opomenutí Navalného práv 
na spravedlivý proces.

Navalného advokáti se 
mezitím obrátili na výbor 

ministrů Rady Evropy kvůli 
obavám, že ruský nejvyšší 
soud bude štrasburský ver-
dikt ignorovat a ponechává 
v platnosti ruské rozsudky, 
jak tomu bylo i v případě ně-
kdejšího ropného magnáta 
Michaila Chodorkovského. 
Pro Navalného by to podle 
ruských zákonů znamenalo, 
že nebude smět kandidovat 
až do roku 2033.

Evropský soud pro lidská 
práva v únoru odsoudil 
Rusko za porušení Navalného 
práv na spravedlivý proces 
a nařídil ruské vládě vyplatit 
kritikovi prezidenta Vladi-
mira Putina 56 tisíc eur jako 
odškodné a úhradu soudních 
nákladů. Odvolání Ruska 
štrasburský soud zamítl, čímž 
verdikt vstoupil v platnost.

Navalnyj svým bojem proti 
korupci mezi ruskou elitou 

dosáhl postavení vůdce opo-
zice. Navzdory tehdy ještě 
nepravomocnému odsou-
zení Navalnyj ve volbách 
moskevského starosty na 
podzim 2013 získal překva-
pivě vysoký počet hlasů, asi 
27 procent. Pak začal být 
vnímán jako hlavní Putinův 
soupeř na domácí scéně.

Sám Putin ještě neozná-
mil, zda se bude v roce 2018 
o znovuzvolení ucházet. /čtk/ 

navalnyj žádá zrušení 
trestu, chce být volen 
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Trump zopakoval úmysl 
deportovat imigranty
Republikánský prezi-
dentský kandidát Donald 
Trump nemění svůj postoj 
k přistěhovalecké politice, 
který počítá s deportací 
jedenácti milionů ilegálních 
imigrantů z USA. Trump 
to včera prohlásil v roz-
hovoru pro televizi Fox 
News. Reagoval tak na slova 
manažerky své kampaně, 
která o víkendu Trumpův 
záměr vystěhovat imigran-
ty násilně zpochybnila. 

Sarkozy usiluje o další 
prezidentský mandát
Bývalý francouzský prezi-
dent Nicolas Sarkozy ozná-
mil kandidaturu své strany 
Republikáni v listopadových 
primárkách pro prezident-
ské volby 2017. Kandidaturu 
v pravicových primárkách 
už oznámilo více než deset 
politiků. Hlavním Sarkozy-
ho konkurentem bude býva-

lý premiér Alain Juppé. Ten 
v poslední době Sarkozyho 
v průzkumech dosud vždy 
porážel. 

Rakousko zjednoduší 
rušení práva na azyl
Rakouské soudy by měly 
uprchlíkům usvědčeným 
z trestných činů automatic-
ky rušit právo na azyl. Včera 
to navrhl rakouský ministr 
vnitra Wolfgang Sobotka. 
Opatření by se mělo týkat 
závažných deliktů, jejich 
seznam se vláda chystá 
vypracovat.

Dvě německé země 
odmítly burky ve školách
Soud v dolnosaském Osna-
brücku zakázal muslimské 
studentce účast na vyučo-
vání v oděvu, který zakrývá 
obličej. Za „objektivní 
překážku pro vyučování“ 
včera označilo burky a ni-
káby i zemské ministerstvo 
školství Porýní-Falce. /čtk/.

Krátce



Hry jako 
zkouška  
vyspělosti
Absurdní obrázek ze závě-
rečného maratonu může 
sloužit jako symbol celé 
uplynulé olympiády. Když 
osamocený běžec, Keňan 
Kipchoge, vítězně finišoval 
ulicemi Ria de Janiero, musel 
běžet dlouhým ochranným 
špalírem vojáků. Až sem to 
svět dopracoval. V antice 
byly při olympijských hrách 
přerušeny války a do Olym-
pie nesměl vstoupit nikdo 
ozbrojen. To letošní hry při-
pomínaly vojenské manévry 
a zúčastnilo se jich sedmkrát 
víc vojáků a policistů než 
sportovců.

Ale tím, že si důsledně 
ohlídala bezpečnost, si 
Brazílie připsala body. 
Organizaci her lze označit za 
víceméně úspěšnou vlastně 
už jen díky tomu, že se ne-
odehrál žádný velký malér, 
především teroristický útok. 
Drobnějších aférek bylo 
samozřejmě víc než dost. Lu-
piči v Riu například přepadli 
portugalského ministra 
školství nebo brazilského 
vládního zmocněnce pro 

bezpečnost. A kdo všechno 
se nakazil virem zika, se 
teprve ukáže.

Celkově si ale organizá-
toři mohou oddychnout, 
apokalypsa se nekonala. 
Úplně jinou písničkou ovšem 
je, zda se Brazílii vrátí víc 
než 12 miliard dolarů, které 
do olympiády nasypala. 
I přes všechen strach ze ziky 
a kriminality nakonec do Ria 
přijelo původně očekáva-
ných 500 tisíc turistů. Z toho 
nejvíc – přes pětinu – tvořili 
Američané, asi 15 procent 

Argentinci. Na vstupném ale 
olympiáda nevydělá. Stadio-
ny během méně populárních 
sportů zely prázdnotou a se 
vstupenkami navíc šmelili 
překupníci, do čehož se 
zapletlo i vedení Irského 
olympijského výboru.

Zásadní otázkou je ale 
hlavně dlouhodobější přínos, 
který se těžko měří. Díky 
nové rychlodráze a autobu-
sům získalo víc než 60 pro- 
cent obyvatel Ria přístup 
k veřejné dopravě. Dřív to 
bylo necelých dvacet. Hotelo-
vá kapacita města se zvedla 
ze 30 tisíc na 50 tisíc lůžek. 

Ministerstvo turismu pro-
hlásilo, že cestovní ruch po 
olympiádě vzroste nejméně 
o šest procent.

Řadové Brazilce depri-
mované hospodářskou 
i politickou krizí nejspíš 
tahle čísla moc neohromí, 
drahé olympiádě ale možná 
odpustí díky fotbalu. Jejich 
národní tým vyhrál poprvé 
v historii olympijský turnaj, 
když ve finále porazil Němce. 
Právě ty Němce, kteří na 
světovém šampionátu přede 
dvěma lety ponížili kanár-
ky na jejich vlastní půdě 
porážkou 1:7. Díky letošnímu 
úspěchu budou Brazilci 
možná o chlup shovívavější 
i při kritice nákladů na celou 
olympiádu.

Na to, že se ještě na jaře 
vážně mluvilo o možnosti 
zrušení her kvůli nedostat-
ku peněz a virové epidemii, 
dopadly nakonec dobře. 
Olympiáda začíná fungovat 
jako přijímací zkouška pro 
státy, které si chtějí vyslou-
žit image vyspělé země. Po 
hladkém průběhu letních 
her v Pekingu v roce 2008 
začali i poslední skeptici 
brát vážně Čínu. Brazílie 
letos úspěšně složila tuhle 
zkoušku jako první stát 
Jižní Ameriky. Teď se musí 
vypořádat se svou hlubokou 
vnitřní krizí. Začít může už 
tento týden. Rozhodovat 
se bude o osudu dočasně 
sesazené prezidentky Dilmy 
Rousseffové, která je nařčena 
z korupce.

Komentář

Tomáš Stingl

Na to, že se ještě 
na jaře mluvilo 
o možnosti zrušení 
her, dopadly nakonec 
docela dobře.
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 Jeremyho osobnostní kvality 
jsou nejhorší, jaké kdy lídr opozice 
předvedl, čímž v důsledku trpí 
i Labouristická strana,
řekl o šéfovi labouristů 
londýnský starosta Sadiq Khan 
str. 10

Fo
to

 re
ut

er
s

Kr
es

ba
 M

ila
n 

Ko
un

ov
sk

ý

Glosa

Příběh bez rozuzlení
Bývalý nucený správce VZP Antonín Pečenka je nevinný 
muž, rozhodl soud. Čin je promlčen. Řeč je o podpisu 
smlouvy o smlouvě budoucí, již Pečenka v roce 2006 za 
VZP podepsal s pražským Protonovým centrem. Pár dní 
poté pojišťovnu opustil a nastoupil právě do společnosti 
budující na Bulovce protonovou kliniku. Smlouva fakticky 
zaručovala, že zhruba každá osmá koruna, již VZP utratí 
za onkologickou léčbu, bude mířit na Bulovku. Miliarda 
ročně. Po celých 15 let.

Nakonec to nevyšlo. Po letech právních tahanic a ne-
chutných mediálních přestřelek a po celkem napínavém 
pokusu vysoudit 15 miliard na státu v arbitráži mají VZP 
a PTC normální smlouvu. Pečenkův případ byl zbývající 
kapitolou příběhu a i ta se bez jasnějšího rozuzlení uzaví-
rá. Z celé desetileté kauzy tedy zřejmě nezbude nic jiného 
než pachuť a snad alespoň odstrašující ukázka toho, jak 
by se byznys ve zdravotnictví dělat neměl.
 Martin Čaban



Kamila Ondráčková 

Růst cen na rezidenčním trhu 
pocítí s novým akademickým 
rokem i studenti vysokých 
škol. Ubytování je 
vyjde dráž zejména 
v Praze, kde podle 
interních statis-
tik společnosti 
UlovDomov.cz 
cena proná-
jmu student-
ského bytu 
s dispozicí 
3+1 meziročně 
vzrostla až  
o 19 procent. Nově 
tak činí průměrně 
17 900 korun, tedy zhruba 
2980 korun na osobu plus 

služby. Obdobnou částku 
vynaloží studenti také za 
ubytování ve dvoulůžkovém 
pokoji na některé z praž-
ských kolejí (přibližně  

3270 korun).
Výraznější nárůst 
cen letos zazna-

menají také 
ostravští stu-
denti, kteří si 
budou muset 
za pronájem 
bytu se stejný-

mi dispozicemi 
připlatit přibliž-

ně o 13 procent 
více. Zaplatí tak 

průměrně devět tisíc 
korun, tedy 1500 korun na 
osobu plus služby. Naopak 

ubytování na koleji je vyjde 
přibližně na 2330 korun. 

V případě Brna je situace 
o něco lepší (meziroční nárůst 
činí čtyři procenta). Cena pro-
nájmu bytu 3+1 zde letos  
dosahuje průměrné výše 
12 500 korun, tedy 2080 korun 
na osobu plus služby. Ubyto-
vání na brněnské koleji při-
tom stojí zhruba 2770 korun.

Výjimku naopak tvoří 
Olomouc. Zde ceny zůstávají 
stejné jako v loňském roce. 
Studenti za pronájem bytu 3+1 
opět zaplatí průměrně  
10 500 korun (1750 korun za 
osobu plus služby), ubytování 
na koleji vyjde mladé lidi na 
zhruba 2700 korun.
 Více na finexpert.cz
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Zhruba

3270
korun měsíčně 

stojí ubytování ve 
dvoulůžkovém pokoji  

na pražské koleji.
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Ceny pronájmů 
studentských 
bytů rostou

Sirotčí důchod lze čerpat 
i během prázdninových brigád
Studenti denní formy studia 
mají nárok na výplatu sirotčí-
ho důchodu, i když během něj 
pracují či podnikají. Platí to 
i během letních prázdnin, kdy 
většina z nich nastupuje na 
brigády.

V případě jiných forem 
studia (dálkové, distanční 
apod.) náleží důchod sirotkovi, 
jestliže vykonává výdělečnou 
činnost, ze které není odvádě-
no pojistné na sociální zabez-
pečení, nebo i za situace, kdy je 
veden v evidenci úřadu práce 
jako uchazeč o zaměstnání bez 
nároku na podporu v neza-

městnanosti nebo podporu při 
rekvalifikaci.

Pro Českou správu sociál-
ního zabezpeční jsou letní 
měsíce obdobím, v němž ově-
řuje, zda studium příjemců 
sirotčích důchodů trvá, a je 
tak splněna jedna z podmínek 
nároku na něj. Z tohoto důvo-
du zasílá především absol-
ventům rozhodnutí o odnětí 
jejich sirotčího důchodu.

„Pokud však student 
předloží aktuální potvrzení 
školy o trvání, respektive 
pokračování svého studia 
a prokáže tedy, že jsou splněny 

podmínky nároku na výplatu 
sirotčího důchodu, bude mu 
výplata dávky obnovena,“ říká 
mluvčí ČSSZ Jana Buraňová 
s tím, že důchod za „pozasta-
vené“ období bude studentům 
automaticky doplacen. Není 
proto třeba o doplatek žádat 
ani podávat proti rozhodnutí 
o odejmutí důchodu námit-
ky. Ani když student-sirotek 
potvrzení o studiu dodá 
například s několikaměsíční 
prodlevou, o důchod nepřijde. 

O ukončení či změně formy 
studia je nutné ČSSZ informo-
vat písemně do osmi dnů. /onk/

DraHá metropoLe. Pronájem bytu 3+1 vyjde v Praze v prů-
měru na 17 900 korun, v Brně na 12 500 korun a v Olomouci na 
10 500 korun. 

n Za ubytování si studenti budou muset letos připlatit, v některých 
městech meziročně až o pětinu. I přes nárůst cen pronajímaných bytů 
se zájem studentů o bydlení v soukromí pravděpodobně nijak nesníží. 
Může za to zejména omezená kapacita vysokoškolských kolejí, kde 
s žádostí o ubytování uspěje přibližně každý pátý uchazeč.
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n Ve vysokém rozli-
šení budou snímky 
Trainspotting a Měl-
ký hrob k dispozici 
v září. Vedle fyzic-
kých nosičů budou 
v nabídce katalogu 
iTunes.

Stanislav Šulc

Mělký hrob a Trans-
potting patří 
k nejcennějším 
filmům po-
slední dekády 
minulého 
století. Staly 
se klíčovými  
artefakty 
britské kinema-
tografie a celého 
undergroundového 
hnutí, zároveň světu 
přinesly přinejmenším 
tři filmové celebrity první 
kategorie: herce Ewana Mc-
Gregora a Roberta Carlyla 
a režiséra Dannyho Boylea. 

Až doposud snímky 
nebyly k dispozici ve 
vysokém rozlišení a diváci 
se museli spokojit s DVD 
nebo s restaurovanou kopií, 
kterou však uváděla pouze 
kina v rámci Projektu 100. 
Distribuční společnost 
Bontonfilm však nyní 
plánuje vydání obou filmů 
v HD. „Oba filmy vydáme 
souběžně na discích Blu- 

-ray a v on-line dis-
tribuci na iTunes 

koncem září,“ 
uvedl mluvčí 

Bontonfil-
mu Lukáš 
Vedral.

Mělkým 
hrobem 

Boyle debu-
toval na stří-

brném plátně. 
Do té doby byl 

úspěšným televiz-
ním režisérem a podílel se 
na seriálech jako Inspektor 
Morse nebo Screenplay. 
Doboví recenzenti Mělký 
hrob označili za zdařilý 

debut, což se projevilo 
i v množství cen, které 
snímek získal. Zároveň se 
stal komerčně nejúspěšněj-
ším britským filmem roku 
1995. Přesto až následující 
roky, a především Boyleův 
pozdější úspěch z filmu 
vytvořily kultovní počin.

Naopak okamžitý úspěch 
a slávu si vydobyl Boyleův 
druhý snímek, kterým se 
stala adaptace slavného 
románu Irvina Welshe 
Trainspotting. Diváci i kri-
tici pozitivně přijali vhled 
snímku do životů mladé 
generace či místní klubové 
scény, z níž vzešla řada 
globálních hvězd. Train-
spotting zároveň spustil 
vlnu obdobných snímků 
soustřeďujících se na 
drogové výstřelky britské 
mládeže i na místní under-
groundovou kulturu. Velmi 
rychle se také snímek stal 
součástí popkultury, krom 
jiných na něj například 
odkazovala jedna epizoda 
seriálu Simpsonovi.

Kultovní filmy 
Dannyho Boylea 
vyjdou na Blu-rayi

Swans: The Glowing Man

Vydavatel: Young God/Mute, 2016
Hodnocení: 90 %

Mělký hrob  
se stal komerčně 
nejúspěšnějším  

britským filmem roku

1995.
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Neláska  
v podání Swans

NáVRAT. Většina hrdinů původního Trainspottingu z roku 1996 se v kinech znovu objeví  
v příštím roce, kdy bude mít premiéru jeho pokračování.
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Petr Frinta

Nová deska The Glowing 
Man americké legendy 
alternativy Swans je zároveň 
i tečkou za její současnou 
(re)inkarnací. Na dvouhodi-
nové ploše nabízí jeden z nej-
působivějších materiálů, 
který šestice okolo Michaela 
Giry snesla a který stylistic-
ky míchá střípky z různých 
období kapely.

Těžko v osmdesátých 
a devadesátých letech 
hledat interpreta, který by 
se vyvíjel tak nepředvída-
telně, a přitom si dokázal 
uchovat integritu, jako právě 
Swans. Výčet umělců, které 
jejich nahrávky z tohoto 
období ovlivnily, by vydal 
na knihy. Zpomalený syrový 
garážový punk dal vznik-
nout žánru sludge a dodnes 
na něj přísahají extrémní 
metalisté. Křehčí, akustická 
podoba Swans ukázala cestu 
mnohým představitelům 
novodobého folku. Za kla-
sickou sestavou se zavřela 
voda vynikajícím dvojalbem 
Soundtracks for the Blind 
(1996) plným až ambientních 
koláží.

Když se počátkem tohoto 
desetiletí rozhodl Gira kape-
lu s pozměněnou soupiskou 
spoluhráčů obnovit, musel 
čelit vlně kritiky, zda lze na 
klasické desky navázat. Ale 
jak nové nahrávky, tak pře-
devším koncertní vystoupení 
tyto hlasy postupně umlčely. 
Změnila se i estetika, rozdíly 
mezi alby již nebyly tak 
propastné. Vznikaly nadále 
stejně, rozepisováním oblí-
bených částí té předchozí, 

všechny tři novodobé stu-
diové nahrávky dávkované 
ve dvouletých odstupech 
rozvíjely rukopis předchozí 
a přidávaly něco navrch. 
Z mnoha podob se Swans 
uchýlili k delším, gradujícím 
minimalistickým kompozi-
cím.

Pokud byla v kontextu 
Swans předchozí To Be 
Kind (2014) deskou blue-
sovou, novinka pokračuje 
podobným směrem. Tvoří ji 
v nejlepším slova smyslu jed-
noduché, často na jediném 
motivu vystavěné, pozvolna 
gradující skladby, které jsou 
stylisticky možná jiné než 
klasický katalog kapely, 
ale pod povrchem se dusí 
a dýchají stejnými emoce-
mi. Nepřijetím, neláskou, 
nepochopením i rozpolce-
ností a nejistotou, které tyto 
pocity rozpoutávají.

The Glowing Man tak 
přináší nesmírně intenzivní, 
a přesto krásné sdělení. Na 
prahu sedmdesátky se Gira 
loučí se spoluhráči (kapela 
bude dále pokračovat jako 
jeho projekt s pokaždé se 
měnící soupiskou) sérií de-
sek, které mu přinesly nejen 
úspěch, ale co je důležitější, 
i uznání a docenění. Loučí se 
intenzivní tíživou dvojho-
dinovkou, jíž jako spodní 
proud probleskuje pochope-
ní a láska.

Autor je spolupracovníkem redakce
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n Německý sociolog Max 
Weber popsal protestant-
skou morálku, která je 
základem kapitalismu.

Max Weber, jeden ze zakladatelů 
sociologie, podává velmi odlišné 
vysvětlení kapitalismu ve srovnání 
s tím, co ve svém díle nastínili další 
dva tradiční zakladatelé tohoto obo-
ru – Karl Marx a Émile Durkheim. Ve 
svém nejuznávanějším díle Protes-
tantská etika a duch kapitalismu 
(1904 až 1905) nabízí Weber analýzu 
role náboženských myšlenek, víry 
a hodnot, a to zejména protes-
tantských, a jejich vliv na vzestup 
moderního kapitalismu.

Rozhodujícím rysem kapitalis-
tické společnosti, který je motorem 
moderní ekonomiky a honby za bo-
hatstvím a ziskem, je podle Webera 
zvláštní „pracovní etika“ nebo „duch 
kapitalismu“, jak jej nazývá. Zastává 
názor, že tato „pracovní etika“ se 
zakládá na hodnotách racionali-
ty, vypočitatelnosti, individuální 
sebekázně a zisku. Weber se na vliv 
kulturních faktorů zaměřil zčásti 
záměrně, aby oponoval Marxovu 
názoru, že nástup kapitalismu byl 
přirozený a nevyhnutelný proces. 
Weber odmítal pojetí, že lidské 
dějiny jsou řízeny fundamentálními 
neúprosnými „zákony“ určujícími, 
jakou cestou se společnost vydá. Ná-
kup a prodej zboží a služeb za cenu, 
která převyšuje jejich skutečnou 
hodnotu, se podle Webera nevy-
skytuje pouze v kapitalismu. Lidé 
v průběhu historie vždy vzájemně 
obchodovali s cílem dosáhnout 
zisku. Weber se domnívá, že kapita-
lismus je jedinečný tím, že usilování 
o zisk se stává samo o sobě cílem.

Moderním příkladem je nadná-
rodní bankovní skupina HSBC, která 
měla v roce 2013 zisk před zdaněním 
22,6 miliardy dolarů. Kdyby se tento 
zisk rozdělil mezi všechny firem-
ní zaměstnance, mohli by přestat 
pracovat a žít nadále materiálně 
zabezpečený život. Firmy jako 
HSBC místo toho používají svůj zisk 
k opětovným investicím do korpora-
ce, zlepšují svou efektivitu a usilují 
o další zisk. Odkud, divil se Weber, 
tento ideál – neúnavné usilování 
o zisk nebo bohatství pro bohatství 
samotné – jenž oživuje „pracovní 
etiku“ v samém srdci kapitalismu, 
vlastně pochází?

Weber byl přesvědčen, že pro 
zodpovězení této otázky je nutné 
sledovat nikoli změny v sociální 
solidaritě nebo technologii, nýbrž 
v jednom z nejstarších rysů všech 

Prací blíže Bohu Co číst?

Vážení čtenáři, v průběhu prázdninových 
měsíců vám nabízíme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden letošní titul 
představuje pěti ukázkami.

Tento týden představujeme příručku  
Kniha sociologie, srozumitelně 
vysvětlující myšlenky pozoruhodného  
a málo známého oboru společenských 
věd.

Knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.
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lidských společností – náboženství. 
Vrátil se zpět v čase k náboženským 
událostem v Evropě v 16. století, kdy 
se v reakci na vnímanou korupci 
a pochybení římskokatolické církve 
rozvinul protestantismus. Rodící 
se protestantismus nabídl velmi 
odlišnou vizi vztahů mezi Bohem a  
věřícími a etikou, která na ně dohlíží.

Weber především určil důležitost 
„povolání“ pro nový protestantský 
systém etiky, jenž v sobě zahrnoval 
místo, na které Bůh lidi povolal, aby 
je na tomto světě zastávali. Zatímco 
katolická církev vybízela k odchodu 
ze světa všednosti (v podobě každo-
denního života a práce) do kláštera, 
protestantismus požadoval, aby jeho 
stoupenci plnili své světské povin-
nosti a závazky. Když Weber obrátil 
svou pozornost k tomuto rozdílu 
v náboženských ideálech, určil 
za člověka, jehož uvažování bylo 
pro rozvoj protestantské teologie 
nejpodstatnější, německého teologa 
Martina Luthera (1483–1546). Luther 

jako první prohlásil, že plněním po-
vinností v sekulárním životě rovněž 
vyjadřujeme úctu k Bohu. Tvrdil, že 
v jádru konceptu „povolání“ je pře-
svědčení, že vydělávání na živobytí 
a náboženská povinnost je totéž. 

O dvě desetiletí později Lutherovy 
myšlenky uchopil a podstatným 
způsobem rozvinul snad nejvliv-
nější ze všech reformátorů Jan 
Kalvín (1509–1564). Nicméně v jinak 
promyšleném etickém systému, 
který Kalvín formuloval, se objevil 
podstatný rozpor nebo protimluv: 
jestliže je Bůh vševidoucí a vševě-
doucí, pak náš osud jako jedinců je 
předurčen, neboť Bůh stvořil svět 
a vše, co je v něm. Kalvínovo pojetí 
se označuje jako koncepce „vyvole-
ných“. Vzhledem k tomu, že Bůh již 
ví, jak se naplní osud našich životů, 
ví také, které duše vyvolil pro spásu 
a které duše budou zatraceny.

Pro protestanty však vzniká pro-
blém, neboť neexistuje způsob, jak se 
předem dozvědět, do jaké kategorie 

patří, zda do kategorie spasených či 
zatracených. Weber soudí, že tato 
nejasnost dala vzniknout „úzkosti 
související se spasením“ a vedla 
mezi stoupenci protestantismu 
k psychologickému teroru. Tuto 
obtíž vyřešili protestanti tak, že sebe 
a ostatní přesvědčili, že existují urči-
tá zřetelná znamení odhalující, kdo 
je předurčen ke spáse. Protestanti cí-
tili, že nejzřejmějším způsobem, jak 
mohou rozpoznat, zda jsou či nejsou 
spaseni, je dosáhnout úspěchu ve 
světě, zejména v ekonomické oblasti. 

Zásadní pro tento závěr byla, jak 
věřili, specifická pracovní etika. Ta 
byla historicky něčím zcela novým 
a týkala se výhradně protestantů. 
Zdůrazňovala naprostou nutnost 
šetrnosti, sebepozorování, sebeovlá-
dání při vyřizování ekonomických 
záležitostí. Weber ji označuje za 
„ducha kapitalismu“. Další strán-
kou tohoto ducha bylo směřování 
k rostoucí racionalizaci, kontrole 
a vypočitatelnosti v oblasti ekono-
mického jednání.

Ekonomickým úspěchem člověk 
dával sobě a ostatním najevo, že 
dodržuje pojetí „povolání“: čím 
usilovněji jedinci pracují, čím jsou 
šetrnější a ovládají se ve svých čin-
nostech, tím větší ekonomickou od-
měnu sklízejí; a čím větší bohatství 
nahromadí, tím více je to chápáno 
jako důkaz jejich náboženské čistoty 
a příslibu spasení. Naprostým opa-
kem protestantské etiky je vyhýbání 
se práci, čímž se člověk dopouští 
hříchů lenosti a zahálčivosti a nedaří 
se mu dobře ani finančně.

https://www.bux.cz/knihy/201837-kniha-sociologie.html
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PřEdávKA TOKiu. 
Letní olympijské 
hry v Riu de Janeiro 
uzavřel slavnostní 
ceremoniál na 
fotbalovém stadionu 
Maracaná. Brazilští 
pořadatelé na něm 
předali pomyslnou 
štafetu předsta-
vitelům Tokia, 
které bude největší 
sportovní akci hostit 
v roce 2020 – podru-
hé v historii a po  
56 letech. Ještě 
předtím se v roce 
2018 uskuteční 
zimní olympiáda 
v jihokorejském 
Pchjongčchangu. 
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n Je to příběh utváře-
jící pověst Ameriky ja-
kožto země neomeze-
ných možností. Příběh 
Rodolfa Alfonsa Raf-
faella Pierra Filiberta 
Guglielmi di Valentina 
d’Antonguolla – zkrá-
ceně filmové hvězdy 
Valentina.

Když osmnáctiletý Rudolph 
Valentino procházel v pro-
sinci 1913 imigrační kontro-
lou na Ellis Islandu, nevěděl, 
čím se živit. Nic neuměl, ani 
anglicky, základní školou 
prošel s odřenýma ušima 

a kariéra tanečníka v rodné 
Itálii vypadala beznadějně. 
Tu dělal zahradníka, tu myče 
nádobí a občas se o jeho 
aktivity zajímala 
policie. Vstoupil 
do kočovné he-
recké společ-
nosti, s níž se 
dostal až do 
San Fran-
ciska a Los 
Angeles. 
Tam si založil 
taneční studio 
a na doporučení 
nových známostí se 
ucházel o filmové role. 

Němý film už tehdy 
produkoval soudobé hvězdy 
a nemalé finanční zisky. Va-

lentino získal epizodní role 
v pár filmech, z nichž někte-
ré se ani nedochovaly. Vrátil 
se na čas do New Yorku, kde 

si plácl s filmovým stu-
diem Metro. Získal 

tak hlavní roli 
ve filmu Čtyři 
jezdci apoka-
lypsy, filmové 
verzi románu 
populárního 

španělského 
spisovatele 

Vicente Blasco 
Ibáñeze. Film 

z roku 1921 se 
okamžitě stal kasovním 

trhákem, když dosáhl tehdy 
neuvěřitelných tržeb 4,5 mi-
lionu dolarů a stal se jedním 

z nejvýdělečnějších němých 
filmů vůbec. 

Na vlně úspěchu se po-
chopitelně svezl i Valentino. 
Opustil Metro a začal točit 
pro předchůdce dnešního 
Paramountu, společnost 
Famous Players-Lasky. Ta 
potvrdila status Valentina 
jako filmové hvězdy hned 
o rok později ve filmu Šejk, 
který ho definitivně zařadil 
na pozici mužského sexsym-
bolu číslo 1.  Jeho slávu dále 
potvrdily filmy Krev a písek, 
Orel nebo Šejkův syn. 

Valentino proslul neje-
nom vysokými příjmy, ale 
také rozmařilým životním 
stylem a věčnými dluhy. Má 
na svědomí možná i první 

filmovou stávku, když po 
svém chlebodárci požadoval 
vyšší honoráře. 

Paradoxně největším 
potvrzením Valentinova 
postavení byl pohřeb. Zemřel 
v 31 letech na komplikace po 
operaci prasklého žaludeč-
ního vředu. Ulice New Yorku 
zaplavilo sto tisíc lidí, fanyn-
ky omdlévaly nebo propada-
ly hysterickým záchvatům. 
Nepokoje před smutečním 
sálem musela rozhánět poli-
cie, druhý obřad i definitivní 
pohřeb se pak uskutečnily 
v Hollywoodu v Los Angeles. 
Od předčasné smrti nejslav-
nějšího filmového milovníka 
dnes uplynulo devadesát let. 
/mec/

Nejslavnější  
filmový milovník  
Valentino zemřel  

ve věku

31 

let. Bylo to právě  
před devadesáti  

lety. 

Výročí týdne

Rudolph valentino – první hvězda showbyznysu
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